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[Poul Dam.] 
tidigt medlem af folketinget fra og med den 9. 
november 1976. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Udvalgets ovennævnte indstilling 
vedtoges enstemmigt med 133 stemmer. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Tredje behandling af forslag til lov om æn- 

dring af lov om fortrinsret i høsten. 
(Lovforslag nr. L 60. Fremsat 13/10 76. FØr- 

ste behandling 28/10 76. Anden behandling 
2/11 76). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 135 stemmer. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Tredje behandling af forslag til lov om inter- 

national transport af letfordærvelige levneds- 
midler. 

(Lovforslag nr. L 24. Fremsat 6/10 76. FØr- 
ste behandling 14/10 76. Betænkning 29/10 76. 
Anden behandling 2/11 76). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 134 stemmer. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Tredje behandling af forslag til lov om æn- 

dring af lov om ændring af lov om vandforsy- 
ning og lov om offentlige veje. 

(Lovforslag nr. L 23. Fremsat 6/10 76. FØr- 
ste behandling 14/10 76. Betænkning 20/10 76. 
Anden behandling 2/11 76). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 134 stemmer. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Tredje behandling af forslag til lov om æn- 

dring af lov om udbygningen af Odense uni- 
versitetscenter. 

(Lovforslag nr. L 30. Fremsat 7/10 76. FØrste 
behandling 21/10 76. Anden behandling 2/11 
76). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges med 128 stemmer mod 6. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Tredje behandling af forslag til lov om op- 

hævelse af lov om brandsikring af bygnings- 
konstruktioner. 

(Lovforslag nr. L 35. Fremsat 12/10 76. FØr- 
ste behandling 29/10 76. Anden behandling 
3/11 76). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 
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Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 133 stemmer. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
FØrste behandling af forslag til lov om æn- 

dring af lov om lodsvæsenet. 
(Lovforslag nr. L 69. Fremsat 15/10 76). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

K. J. Mortensen (S): 
Det her foreliggende lovforslag fra forsvars- 

ministeren drejer sig om flere ting inden for 
. lodsvæsenet. 

For det første er der rent redaktionelle æn- 
dringer i loven betinget af, at stillingen som 
lodsdirektør er blevet nedlagt i forbindelse 
med naturlig afgang, eftersom området er ble- 
vet lagt ind under farvandsdirektoratet. 

Lovforslaget drejer sig samtidig om de pr. 1. 
november 1976 værende 164 lodser i Dan- 
mark, og jeg må nok sige, at det nok ikke vil 
være lige populært hos alle, fordi det bl. a. dre- 
jer sig om, at der vil ske en regulering af løn- 
indtægten for lodserne. Hvis lovforslaget gen- 
nemføres, hvad jeg håber, vil det betyde en re- 
gulering af indtægten, således at op imod en 
tredjedel går ned. Man skal nok i den forbin- 
delse se på, at der er en difference mellem de 
bedst lønnede lodser, der får ca. 323.000 kr., 
og de dårligst lønnede, der får ca. 90.000 kr. 

Ydermere er der det, at der skal ske ændrin- 
ger i forbindelse med lodsreguleringsfonden, 
der blev oprettet i 1954 for at sikre, at alle lod- 
serier blev i stand til at overleve økonomisk. 
De stærke lodserier har selvfølgelig ikke Ønsket 
at gå ind under reguleringsordningen, fordi 
den betyder en indtægtsnedgang som nu fore- 
slået, men flere og flere af de Øvrige lodserier 
er blevet henført under ordningen, hvilket også 
har bevirket, at der begynder at blive under- 
skud på denne konto. Underskuddet i 1975 ud- 
gjorde ca. 1 mill. kr., og da fondens formue 
kun er på 6 mill. kr., vil man forstå, at det be- 

tyder, at der snart vil blive underskud på selve 
kontoen. Derfor må man også sige, at det er 
nødvendigt at foretage denne regulering, for 
sagen er jo den, at såfremt fonden ikke er i 
stand til at opfylde sine forpligtelser, skal det 
manglende beløb betales af statskassen. 

Formålet med lovforslaget er også simpelt 
hen at stadfæste, at disse ting ikke skal ske, at 
der simpelt hen er en mulighed for at regulere 
taksterne og indbetalingerne til fonden, således 
at den kan hvile i sig selv. 

Jeg er imidlertid klar over, at det på grund 
af disse ændringer af lønninger etc. vil være 
nødvendigt med et måske endda grundigt ud- 
valgsarbejde, men jeg skal på min gruppes 
vegne anbefale, at lovforslaget får en hurtig 
gang gennem arbejdsmarkedsudvalget. 

Elsebeth Kock-Petersen (V): 
Som hr. K. J. Mortensen har gjort rede for, 

går den første del af lovforslaget ud på, at 
lodsdirektøren bliver omdøbt til farvandsdi- 
rektøren. Det skulle ikke give problemer, det 
koster heller ikke nogen penge, men avis vi så 
går videre til det næste punkt, er der nok lidt 
flere problemer i det. 

Det er netop dette, som hr. K. J. Mortenser. 
gjorde rede for, at man vil lave denne udlig- 
ning mellem de forskellige lodserier, idet in- 
genlunde alle lodserier er med i regulerings- 
fonden. 

Vi har en række spørgsmål, som vi vil søge 
afklaret i udvalget, men jeg kan sige ganske 
kort, at det, der vil være vor hensigt, er at opnå 
den rigtige balance mellem på den ene side bi- 
beholdelse af den personlige drift og det pri- 
vate initiativ og på den anden side en rimelig 
hensyntagen til de forskellige indkomster, der 
opstår på grund af en takstpolitik, som jo i vir- 
keligheden ikke er beregnet til at ligge til 
grund for indkomsten for de forskellige lodser. 

Med dette princip som udgangspunkt vil vi 
se på lovforslaget i udvalget. 

Arentoft (FP): 
Dette lovforslag er betydelig mere kompli- 

ceret, end det syner i første omgang. 
Der er sikkert enighed om, at det kgl. dan- 

ske lodsvæsen fortsat skal være selvbærende, 
som det altid har været. Men nu er det tidli- 
gere lodsdirektorat som selvstændig enhed gået 
ind i farvandsvæsenet, således at det rent ope- 
rative er henlagt under det, der hedder nautisk 


